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Met een kitspuit komt het zeegras
weer tot leven op het wad
Na jaren van experimenteren weten

onderzoekers van het NIOZ nu hoe zeegras

goed kan gedijen op het wad. Verspreid

over 275 hectare ten oosten van Griend

groeien er nu zo’n 200.000 plantjes.

Richard de Boer

Griend |Het is vanaf de zuidkant van
Griend een paar kilometer wadlopen
om bij de juiste zandplaat te komen,
maar Laura Govers kent het gebied
als haar broekzak. Door de open vlak-
te leidt de mariene ecoloog van de
Rijksuniversiteit Groningen en het
Koninklijk Nederlands Instituut voor
Onderzoek der Zee (NIOZ) een select
gezelschap van betrokken natuurbe-
schermers en journalisten naar het
eerste grote zeegrasveld dat tot leven
is gebracht in de Waddenzee.

In de verte ligt de Harlinger klip-
per Ambulant voor anker, waarmee
Govers en haar onderzoeksteam een
paar keer per jaar op de Griender-
waard verblijven. Hoe dichter we in
de buurt komen van een proefvlak
waar vorig jaar zaad is geplant, hoe
meer plukjes zeegras her en der op-
duiken in het natte zand. Dat is vol-
gens Govers het grote succes van het
zeegrasherstelproject dat hier onder
auspiciën van Natuurmonumenten
in 2018 begon: „Het zeegras breidt
zich nu ook buiten onze ingezaaide
proefvlakken uit over een groot op-
pervlak.”

In drie jaar tijd heeft het zeegras
zich aan de oostkant van Griend uit-
gebreid van 30 hectare naar circa 275
hectare. Dat is weliswaar niet één
groot groen grasveld, maar toch nog

zo’n 200.000 losse planten die zich
verspreid hebben over de wadplaat.
„We zien dit laatste jaar dat het zee-
grasniet alleenverder verspreid is ge-
raakt, maar ook dat de dichtheid is
toegenomen”, zegt Govers. „En die
dichte begroeiing heb je nodig om de
biodiversiteit en een rijk voedselweb
te stimuleren.”

Daar is voorlopig alleen sprake
van op de ingezaaide proefvlakken,
waar het zeegras dicht op elkaar
groeit en soms omgeven is door rode
algen. „Die algen worden opgegeten
door wadslakjes. Die komen hier
massaal op af”, zegt promovendus
Max Gräfnings van de Rijksuniversi-
teit Groningen, die voor zijn onder-
zoek meet hoe zeegrasherstel het
wadleven verrijkt. Af en toe schiet er
eengarnaaltjeweg tussendeplanten.
„Die vinden hier bescherming, want
ophet openwadzijn ze eenmakkelij-
ke prooi voor vogels.” Gräfnings
schat dat in het dichte zeegras ander-
half keer zoveel kleine grazende
beestjes zitten dan daarbuiten.

MatrasvullingMatrasvulling
Zeegras, dat eigenlijk geen gras is
maar een waterplant, groeide van
oudsher vooral in het westelijke deel
van de Waddenzee. Begin vorige
eeuw werd het zeegras bij Griend ge-
maaid door Terschellingers, die het
voor een paar centen verkochten.
Hetmateriaalwerd gebruikt in dedij-
kenbouw, als matrasvulling en pla-

fondisolatie. Maar het zeegras ver-
dween in de jaren dertig door de
komst van de Afsluitdijk en de uit-
braak van de zogeheten wierziekte.

Het herstellen van zeegrasvelden
speelt een grote rol in de ecologische
beheerplannen voor het Waddenge-
bied. De aangroei van zeegras moet
uiteindelijk ook het leefgebied aan-
trekkelijker maken voor de rotgans
en de smient. Sinds de jaren tachtig
experimenteren onderzoekers en na-
tuurbeschermers met het aanplan-
ten van zeegras in het natuurgebied,
maar dat is lange tijd zonder succes
gebleven. Niet elke plek in de Wad-
denzee is ervoor geschikt enniet elke
methode helpt even goed.

De kennis over zeegrasherstel
staat nog in de kinderschoenen, ver-
telt kustecoloog Tjisse van der Heide
van de Rijksuniversiteit Groningen
en het NIOZ, die ook betrokken is bij
het project. „Op een akker of in de
bosbouw moet je bijvoorbeeld plant-
jes vrij ver uit elkaar zettenomte zor-
gen dat ze genoeg groeien. Maar hier
ontdekten we dat de spelregels juist
andersom zijn. De opbrengst is gro-
ter als je planten dicht bij elkaar
zaait. Dat is typisch aan het mariene
ecosysteem, mosselen zitten ook al-
tijd aan elkaar vast in een bank.”

Er zijn proeven gedaan met zee-
gras op het Balgzand tussen Den Hel-
der en Wieringen, op het Uithuizer-
wad in Groningen, bij Schiermonni-
koog en Vlieland. Govers: „Volgens
statistische modellen van Rijkswa-
terstaat waren die plekken veel kans-
rijker, maar daar ontdekten we dat
plekken waar veel wadpieren of zee-
duizendpoten leven niet geschikt
zijn. Zaadjes verdwijnen dan te diep
in de bodem of worden opgegeten.”

Ruppia
De wadplaat bij Griend heeft Govers
min of meer bij toeval gekozen. Het
viel Govers op dat ruppia, oftewel

smientgras, hier ook goed gedijt, en
zokwamzeophet ideeomermet zee-
gras te experimenteren.Datbleekeen
schot in de roos. Het zand dat in de af-
gelopen jaren werd opgespoten om
Griend te behouden, heeft ten oosten
van het onbewoonde eiland een sta-
biele, vlakke wadplaat doen ontstaan
waar het zeegras wel wil groeien.

Tegelijkertijd vond Govers de bes-
temethodeuit omhet zeegras te zaai-
en –met een kitspuit. „De zaadjes die
we van het Duitse wad ophalen, ver-
mengen we met wadbodem en injec-
teren we met een kitspuit op drie à
vier centimeter diepte in de bodem.”

De kitspuitmethode is wel arbeidsin-
tensief: per hectare zijn er zo’n 250
manuren mee gemoeid.

Onderweg treffenweeenmeerjari-
ge zeegrasplant aan. Een zeldzaam-
heid,want het is vooral eenjarig groot
zeegras dat op het wad groeit. „We
hebben ons in de afgelopen tien jaar
op groot zeegras gericht”, zegt Go-
vers. „Groot zeegras investeert vooral
in zaadvorming. Het moet zoveel mo-
gelijk zaad produceren om volgend
jaarweerop tekomen.Maarkleinzee-
gras is even belangrijk. Dat is het type
zeegras dat zorgt voor CO2-opslag in
de bodem.” Volgens wetenschappelij-
ke studies zou een ondergedoken zee-
grasveld zelfs 35 keer zo efficiënt CO2

kunnen opslaan als een regenwoud,
omdat het kleine zeegras koolstof in
de bodem opslaat.

Het zal nog jaren duren voordat er
op het wad groot en klein zeegras bij
elkaar groeit,maar dat iswel het stre-
ven, zegtVanderHeide. „OphetDuit-
se wad zie je dat het een soort bulten-
landschap vormt, waarbij in de laag-
tes het grote zeegras groeit en op de
bulten het kleine zeegras. Dat is de
ideale situatie.”

10.000 hectare
Volgend jaarwordt het beheer van de
zeegrasvelden overgedragen van Na-
tuurmonumenten aan Rijkswater-
staat. Die wordt verantwoordelijk
voor het beleidsdoel van de overheid
om in 2028maar liefst10.000 hectare
zeegras in de Waddenzee te hebben
gerealiseerd, dat voor twee derde uit
klein zeegras en een derde uit groot
zeegras moet bestaan.

„Tienduizend hectare is een onge-
nuanceerde doelstelling die volledig
uit de lucht gegrepen is”, vindt Van
der Heide. „Dat heeft een ambtenaar
ooit bedacht, maar dat is op de korte
termijn volstrekt onmogelijk. Dat
weetRijkswaterstaat zelf ookwel. Als
we in 2028 tussen de 1000 en 2000
hectare hebben, dan mag je heel blij
zijn. Dit is een project van de lange
adem, daar heb je visie voor twintig
of dertig jaar voor nodig.”

Er is op zijnminst nog een tweede
plek in de Waddenzee nodig waar
zeegras moet kunnen gedijen. Dat
zou mogelijk het Balgzand of een
plek in de buurt van Texel kunnen
zijn, denkt Van der Heide. „We doen
nu metingen in de monding van de
oude Zuiderzee om te zien of de con-
dities nog geschikt zijn om zeegras
mogelijk temaken. Misschien is daar
een gebied te vinden dat voldoende
vlak is, nat blijft en beschut is. Dat
zijn dedrie aspectendie dit gebiedbij
Griend zo uniek maken.”

Het zal nog jaren

duren voordat er op

het wad groot en

klein zeegras bij

elkaar groeit

Laura Govers (rechts) en Max Gräfnings op excursie naar het zeegrasveld bij Griend. Foto: Marcel van Kammen



zich aan de buitenste zeegrasplan-
ten hechten. Midden in het veld is
het water helderder, omdat de
algen worden opgegeten door heel
kleine zeeslakjes en andere dier-
tjes. Daardoor kunnen de planten
beter groeien en zaad produceren.
Gräfnings toont de piepkleine
bloempjes die uit de stengels ste-
ken. Met enige moeite kunnen we
ook de zaadjes in de zeegrassten-
gels ontdekken.

Opvallend zijn de bulten op het
wad waar zeegras groeit. De ran-
den vangen veel zand. Ook daarom
blijken grote proefvlakken beter te
werken. Die bulten zijn nadelig
omdat zeewater van levensbelang
is voor de planten. ,,We hebben een
heel dicht veld zien crashen in een
warme zomer omdat het iets te
droog werd’’, zegt Tjisse van der
Heide. Inmiddels zijn de methodes
gefinetuned, het is tijd om op te
schalen, weten de onderzoekers.
Belangrijk is nu dat er een tweede
locatie komt, aldus Van der Heide.
Hiervoor wordt gedacht aan het
Balgzand of het wad bij Den Oever.

Tot nu toe werkt Natuurmonu-
menten samen met de wetenschap-
pers van onderzoeksinstituut NI-
OZ op Texel en Rijksuniversiteit
Groningen, met subsidie van het
Waddenfonds. Volgend jaar wordt
het project overgenomen door
Rijkswaterstaat. Het verhindert
Van der Heide niet om door te gaan
met het wetenschappelijk onder-
zoek. ,,Liefst willen we samenwer-
ken met Rijkswaterstaat.’’ 

Die heeft als doelstelling op
papier 10.000 hectare zeegras in de
Waddenzee in 2027. Behoorlijk
ambitieus, als je het Van der Heide
vraagt: ,,500 hectare is best realis-
tisch en met 2000 hectare mag je
heel blij zijn.’’

Anja Roubos

Op het wad bij het onbe-
woonde eilandje Griend
gaat het zo goed dat de
planten zichzelf uitzaai-

en. En dat dankzij het fingerspit-
zengefühl van zeegrasexpert Laura
Govers. Lang niet alle wadplaten
lenen zich voor de teelt van zee-
gras. Maar toen Govers op het wad
bij Griend zag dat daar ruppia
groeide, een zeegrasachtig plantje
dat in het voorjaar veel op klein
zeegras lijkt, besefte ze dat dit
weleens een goede stek zou kun-
nen zijn. Daar heeft ze nu gelijk in
gekregen. ,,Laura heeft er echt
gevoel voor ontwikkeld’’, zegt
Quirin Smeele van Natuurmonu-
menten enthousiast.

De locatie bij Griend bleek beter
te zijn dan de kansrijke plekken
die Rijkswaterstaat had aangege-
ven. Die bleken vaak te voedselrijk,
waardoor algen de planten smoor-
den. En op het Balgzand voor de
Noord-Hollandse kust at de zee-
duizendpoot de zaadjes op. 

Jaren experimenteren
Jaren van experimenteren gingen
vooraf aan het huidige succes. ,,Ik
heb nog met de hand staan zaaien.
Je zag de zaadjes zo wegdrijven’’,
vertelt Govers. Er zijn ook projec-
ten geweest op het Balgzand en bij
Texel waarbij de planten in aardap-
pelzakken op het wad werden
vastgebonden, zodat de zaadjes
langzamerhand losgelaten konden
worden, maar ook die spoelden
weg.

Zeegrasonderzoekers moeten
inventief zijn en lenen vaak instru-
menten en technieken uit andere
vakgebieden. ,,Vanaf 2017 zijn we
het zaad hier met een kitspuit in

Geslaagd experiment zeegras
reportage Laura Govers over proef met     het plantje dat 35 keer meer CO2 opneemt dan tropisch regenwoud

Zeegras neemt 35 keer zoveel CO2 op dan eenzelfde
oppervlakte tropisch regenwoud en werkt mee aan
de kustbescherming. Tel daar nog eens de hoge
ecologische waarde bij op en er is alle reden om te
proberen deze waterplant weer terug te krijgen in
de Waddenzee. En met succes. 

de bodem gaan injecteren. Een jaar
later hebben we een klein proef-
vlakje ingezaaid aan de noordoost-
kant van Griend’’, vertelt Govers.
,,In maart van dit jaar hebben we
een hectare met de hand staan
inzaaien, dat kostte in totaal 250
manuren. En het was nogal koud.’’

Maar het is alle moeite wel
waard geweest. ,,Het groeit nu
exponentieel. We waren dit voor-
jaar ontzettend blij toen we zagen
dat het veld van vorig jaar zichzelf
heeft uitgezaaid.’’ Govers laat het
graag zien aan de journalisten en
subsidiegevers die de moeite heb-
ben genomen om met haar het wad
op te gaan. 

Een rondvaartboot brengt het
gezelschap vanuit de haven van
Harlingen naar de Grienderwaard,
totdat het niet verder kan. Daar
worden we opgepikt door een
rubberboot die ons zo ver mogelijk
richting Griend brengt. Als we
moeten uitstappen reikt het water
tot onze knieën en is het nog wel

een uurtje lopen om op de zeegras-
percelen te komen. 

Vogelwachtershut
Het vogeleiland ligt ter hoogte van
het zeegat tussen Vlieland en Ter-
schelling in de Waddenzee en is
niet toegankelijk voor publiek. Wij
behoren tot de weinige gelukkigen
die hier voet aan wal mogen zet-
ten. De enige bebouwing is een
onderkomen voor de vogelwach-
ters en onderzoekers die hier soms
verblijven. 

Het zevenkoppige team van
Govers en Max Gräfnings, die hier
promotieonderzoek doet, is blij dat
ze kan overnachten op een op het
wad drooggevallen zeilschip. ,,Dat
biedt meer ruimte en ’s ochtends
na het ontbijt kunnen we meteen
aan het werk’’, legt Gräfnings uit.

Begonnen met dertig hectare in
het eerste jaar, beslaan de zeegras-
velden nu 276 hectare, vertelt Go-
vers trots. En het zijn niet meer
alleen losse planten, de begroeiing

is ook dichter geworden. In de
eerste jaren werden de plantjes nog
ver uit elkaar gezet volgens de
regels van de bosbouw, omdat ze
dan geen last van elkaar zouden
hebben. Inmiddels weten de onder-
zoekers beter. ,,De ecologische
waarde start bij een bepaalde dicht-
heid. Er komen nu al anderhalf
keer zoveel garnaaltjes voor, die als
voedsel kunnen dienen voor de
grote aantallen vogels in het Wad-
dengebied.’’

De grote zeegrasvelden verdwe-
nen uit de Waddenzee nadat in 1931
de Afsluitdijk werd voltooid en er
ook nog een plantenziekte heerste.
Lopend over het wad bij Griend
komen we eerst enkele, later steeds
meer zeegrasplanten tegen. ,,Dit is
dus vanzelf uitgezaaid vanuit de
hectare die we vorig jaar hebben
ingezaaid’’, zegt Govers enthou-
siast. 

Bloempjes
Ze laat zien hoe roodalg en zeesla

❜❜250 uur met
de hand

inzaaien was
alle moeite
waard: het

gras groeit nu
exponentieel
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Begonnen met dertig hectare in het eerste jaar, beslaan de zeegrasvelden nu 276 hectare. FOTO MARCEL VAN KAMMEN
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Bewogen eiland
Onlangs verscheen het boek
’Griend. Een bewogen eiland’
van Laura Govers en Valérie
Reijers, waarin veel aandacht is
voor de geschiedenis van het
door stormen gevormde eiland,
dat al eeuwenlang tot de
verbeelding spreekt. 
Ooit was het veel groter en
werd het bewoond, in ieder
geval vanaf de middeleeuwen
tot 1725. Vanwege het belang
als broedgebied en
hoogwatervluchtplaats voor
vogels kocht
Natuurmonumenten in 1916 de
maairechten van Griend van de
Texelse familie Lap. 
Activiteiten om het slinkende
eiland te behouden, liepen
altijd anders af dan verwacht.
Govers en Reijers hebben de
ontwikkelingen na de laatste
herstelactie in 2016 vastgelegd
om daar lering uit te trekken. 
KNNV Uitgeverij. Prijs: 24,50 euro.
ISBN 9789050118125. 
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Wil je er warmpjes bij zitten? Woon dan in
een appartement. Boven, onder, links en

rechts: ons huis wordt warmgehouden door
álle buren om ons heen. Een gelukje – bij de
koop heb ik daar nooit bij stilgestaan. 

Begin met isolatie, zegt ons advies. In ons
geval gaat het dan dus om buitenmuren en
ramen (die ramen komen later nog aan bod).
Met dank aan de buren heeft vloerisolatie
voor ons weinig zin, heeft de adviseur uitge-
legd, en een dak hebben we niet. Die twee
normaal belangrijke onderdelen kunnen we
afstrepen.

Rondshoppend ben ik tot de conclusie geko-
men dat we twee opties hebben: spouwmuur-
isolatie en voorzetwanden, binnenshuis. Mi-
lieu Centraal*, de website die zo fijn overloopt
van kennis en adviezen, vertelt me dat je die
twee bij voorkeur combineert. Maar ik ver-
moed dat dat de ideale oplossing is, en ik ben
vooralsnog op zoek naar een goede. 

Bij allebei staan we voor een probleem. Die
spouwmuur is niet alleen van ons. Voor
spouwmuurisolatie moet onze Vereniging van
Eigenaren het eens worden en de portemon-
nee trekken. Bovendien maak ik me zorgen
over de staat van precies die muur. Ons huis,
immers op leeftijd, is een tikje verzakt en
heeft een flinke scheur in de gevel. 

Bij voorzetwanden aan de binnenkant is er
een ander obstakel: hoe moet het met de
kozijnen? Onze mooie houten kozijntjes, met
zoveel liefde geschuurd en in de glansverf
gezet, komen dieper te liggen dan de muur.
Echt blij word ik niet van de gedachte dat dat
allemaal opnieuw zou moeten, of dat we ze
moeten vervangen. 

Ik bel weer. ,,Het is niet per se nodig het
allebei te doen’’, stelt Michiel de Soet, een van
de adviseurs van Duurzaam Bouwloket, me
gerust. Alleen als je aan de buitenkant iso-
leert, moet je ook de spouwmuur vullen.
Want: ,,Isolatie moet tussen de verwarmde
ruimte en de buitenlucht, en dat krijg je an-
ders nooit goed dicht.’’ Logisch, eigenlijk. 

Dat scheelt. Maar welke te kiezen? Op-
nieuw blijkt een mogelijk antwoord te liggen
in een rekensom. 

Alles heeft een waarde, en dat blijkt ook te
gelden voor isolatie: de isolatiewaarde, Rc.
Het streefcijfer van een energieneutraal huis
is een Rc van 4,5. Op Milieu Centraal lees ik:
,,Ná de isolatie van een spouw van 6 centime-

ter breed is de Rc-waarde 1,7. Dat is veel beter
dan de gemiddelde isolatiewaarde van een
ongeïsoleerde spouwmuur, vaak met Rc-
waarde 0,4.’’ En: ,,Met een voorzetwand kun
je daar makkelijk 4,0 of meer van maken.’’

Kort door de bocht: spouwmuurisolatie
levert ons maximaal 1,3 op, voorzetwanden
zeker 2,3. Als het zo simpel is, dan ligt de
keuze voor de hand. Toch?

(*) Tips en adviezen verzamel ik bij deze
rubriek op onze website.

Ik zoek niet de ideale
oplossing, enkel een goede

van het gas af
Mirjam van der Puijl gaat de
komende weken op zoek naar
het antwoord op de vraag: hoe
haal ik mijn huis van het gas?
Aflevering 3: Isoleren.
m.van.der.puijl@mediahuis.nl

Maar liefst 87 procent van de Nederlanders let
bij de aankoop van elektrische apparaten op
duurzaamheid – meer dan een derde (35 pro-
cent) zegt dit zelfs te doen bij elke aankoop, zo
blijkt uit recent onderzoek door het internatio-
nale onderzoeksinstituut OnePoll in opdracht
van Reichelt Elektronik.

In principe zijn Nederlanders zelfs bereid
een hogere prijs te betalen voor een duurza-
mer product – gemiddeld 6,9 procent meer.
Het maakt nauwelijks uit of het om een
mobiele telefoon, een wasmachine of een
printer gaat. Voor een product in het prijsseg-
ment tot 300 euro komt dit neer op een
toeslag van een kleine 21 euro. Voor bedrijven
is het dan ook duidelijk dat de bereidheid om
meer geld uit te geven aan duurzamere pro-
ducten er wel is, maar slechts in beperkte
mate. 

Opvallend is ook dat jongeren duidelijk
meer bereid zijn om een hogere prijs te beta-
len voor duurzame producten dan ouderen.
De leeftijdsgroep 18-24 jaar zou een gemid-
delde toeslag van 10,5 procent betalen, terwijl
de leeftijdsgroep 55+ slechts 4 procent zou
accepteren. Naast de aanschaf van nieuwe
duurzame producten is die van tweedehands
producten een goed alternatief om een
steentje bij te dragen. In hun zoektocht naar
de beste deal heeft meer dan de helft van alle
Nederlanders (53 procent) al gekozen voor
een tweedehands product.

We kopen onze elektrische producten
milieubewust, maar liever niet te duur

Vraag naar duurzame wasmachines. FOTO HH/AFP
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